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Voorwoord   
 
Op 12 maart 2022 is het Concilie der Lege Kerken gehouden. Nu komt 
het verslag pas uit.  Dat heeft alles te maken met de roerige tijd die we 
in het afgelopen jaar hebben beleefd. En aangezien we wilden dat het 
verslag iets meer zou zijn dan een verslag maar ook de voortgang zou 
moeten brengen heeft het publiceren van dit verslag even geduurd.  
 
We hadden het willen uitbrengen ter gelegenheid van de voortzetting 
van het Concilie van Lege Kerken in Muiden. Maarde Parochie van het 
Levend Water kon onvoldoende mensen mobiliseren voor het Concilie 
zodat het werd afgeblazen.  
 
Maar gelukkig kwamen de Vereniging van de Grote Kerk en de 
Protestantse Gemeente van Beverwijk tot een overeenkomst die op 20 
mei 2023 gevierd wordt. Dat is een prachtige gelegenheid om dit verslag 
te doen verschijnen. Elders in dit nummer kunt u lezen hoe deze 
overeenkomst er uit ziet. Bovendien bent u van harte welkom om op 20 
mei dit met ons te komen vieren in de Mensen kerk van Beverwijk. 
Bloemen zijn welkom! 
 
Bet Kisjes 
 
 

 
 
Pascal Moerland (rechts) en Bert Kisjes (rechts) op het podium 
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         Wat er op het Concilie is gebeurd 
 
De Vereniging Grote Kerk was vertegenwoordigd. Bert Kisjes heeft 
verteld waarop zijn initiatief is gebaseerd. Dat te ontdekken kostte hem 
een heel leven. Hij noemt zeven ontdekkingen. 
Filosoof Pascal Moerland komt met een achtste ontdekking. Dat is het 
frame van René Gude die dat uitwerkt in ‘het agoramodel’ dat in 2015 
verscheen. Praktisch Filosoof Pascal Moerman brengt die in verband met 
het initiatief van de VGK. Hij herkent daarin de publieke sfeer waar Gude 
over schrijft en die volgens Gude op sterven na dood is. Er is nauwelijks 
nog een publieke sfeer. De private en politieke sfeer hebben de politieke 
sfeer weggedrukt. 
Personen die voor (bijna) Lege kerken konden spreken. De Bonifatius 
kerk in Medemblik, de parochie Levend Water uit Muiden, Nes aan de 
Amstel en de Waalse kerk in Amsterdam en de kerken uit Beverwijk. 
(twee in Wijk aan Zee, de Doopsgezinde kerk, de Grote kerk , de 
Vredevorstkerk en de Agatha kerk in Beverwijk. 
Niet aan kerkelijke organisaties gebonden Seculieren die een rol voor 
kerkgebouwen weer zien zitten en mede vanuit het initiatief van de 
Vereniging Grote Kerk komen. 
Professionals op het gebied van (Religieus) Erfgoed en Zorg in de 
samenleving.  Yvonne Witter van ZorgSaam in Zwolle, Paulien 
Pinksterboer, haptonoom in Wijk aan Zee, Herm Kisjes deskundige op het 
gebied van verslavingen en verslavingszorg en Carin Giesen, psycholoog 
en o.m. schrijfster van een bundel over eenzaamheid, een boekje over 
boeren en over Sonnevanck. 
De politiek was vertegenwoordigd door wethouder van Beverwijk 
Brigitte van den Berg. En het stadhuis was vertegenwoordigd door 
Connie van Rijn die  erfgoed  en de kerkenvisie in haar portefeuille heeft. 

 

Over de deelnemers aan het concilie 
 

Het initiatief komt van de Vereniging grote Kerk Beverwijk. De Vereniging 
wil een plek creëren los van economie, politiek of kerkelijke organisaties, 
vanuit het besef dat er zo’n plek heel nodig is. Het initiatief ‘Vereniging 
grote kerk Beverwijk’ is gestart in 2014 en is sindsdien gestaag 
uitgegroeid tot wat het nu is. Momenteel is het kerkgebouw tussen 50 
en 60 uur per week open. Iedereen kan er aankomen met zijn/haar 
initiatief. Het Bestuur van de VGK ziet toe dat het voor verschillende 
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bevolkingsgroepen toegankelijk is en blijft. Vanuit de Vereniging is de 
weg gezocht om ruimte te maken voor de hele samenleving met al die 
verschillende denkbeelden. 
Van de gebruikers voelde maar een klein deel zich aangesproken om aan 
het concilie deel te nemen. Maar zij waren er wel. Zij spreken en denken 
vanuit de samenleving en de problemen in die samenleving. 
Op verzoek aanwezig waren een aantal organisaties die zich met Leeg 
Religieus Erfgoed bezighouden. Zoals de Provincie en Haarlem. Ook de 
gemeente die zich bezig houdt met het opstellen van een Kerkvisie was 
er. Er zijn ook contacten met organisaties die niet konden komen maar in 
de toekomst mogelijk aanschuiven. Met name in Haarlem was ook 
belangstelling van de kant van religieus erfgoed nr 2. 1 Dat is het erfgoed 
niet in de vorm van gebouwen, maar de kerkelijke traditie en de 
theologie. 
Er waren vertegenwoordigers van kerken die leeg staan of bijna 
leegstaan en op zoek zijn naar mogelijkheden om hun kerk te laten 
voortbestaan. O.m. de Bonifatius kerk in Medemblik, de Doopsgezinde 
in Beverwijk, de Parochiekerk van het Levend Water in Muiden, de 
kerken in Wijk aan Zee,  de grote kerk in Beverwijk, de Waalse kerk in 
Amsterdam, de kerk op de Nes aan de Amstel. Zij kwamen uiteraard met 
de vraag: wat kun je aan elkaar hebben? Wat zijn de gemeenschappelijke 
vragen? 
Ook vanuit de samenleving waren er deelnemers, ten dele speciaal 
uitgenodigd, ten dele omdat zij de betekenis van de Beverwijkse weg 
interessant vinden. Zij komen de problemen2 van de samenleving tegen 
en een kerk voor iedereen zou voor hen iets kunnen betekenen. Het 
initiatief ZorgSaam was er met een interessant project het Hart van 
Vathorst in Amersfoort. 

 

De zeven ontdekkingen waarop het 

nieuwe initiatief is gebaseerd 
 
De lokale pijler. Alles wat er op aarde gebeurt, gebeurt lokaal. Dat is een 

 
1 Vroeger kwam de gemeenschap samen en was er een gemeenschappelijke plaats van samenkomst. 

Daar werd uitdrukking gegeven aan die gemeenschappelijkheid. Dat heette religie. Het erfgoed waar 

meestal over gesproken wordt is het gebouw sec dat heel oud kan zijn en dat een gemeente om die 

reden niet graag wil slopen. 
2 De problemen van onze tijd zijn vooral tegenstellingen in de intermenselijke sfeer en tussen 

verschillende bevolkingsgroepen. Die tussen arm en rijk in een wereld waarin rijkdom als een deugd 

wordt beschouwd. Autochtoon – nieuwkomer – buitenlander. Actieven en non-actieven. ‘Vergrijzing’ 

wordt als een probleem gezien het is dus niet leuk om oud te zijn. En onder de jeugd is er een 

onderschid tussen hogere en lagere opleidingen 
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reden om het lokale veel serieuzer te nemen dan we gewend zijn. Het 
kerkgebouw is een gebouw dat ergens staat in een gemeenschap. Dat 
aspect moet je meer serieus nemen dan de traditie dat de kerken een 
idee vertegenwoordigen dat alle mensen gelukkig maakt. 
Om met de woorden van Rutger Bregman te spreken: ‘De meeste 
mensen deugen’. Mensen zijn prima, je kunt op ze leunen. Het 
wantrouwen tegenover mensen is niet erg inspirerend en doet veel 
afbreuk aan het leven. 
Muziek als communicatiemiddel verbindt veel meer dan taal en wetten 
en categorieën. 
De mens is méér dan een categorie. Hij is niet ‘iets’ maar iemand 
(Multatuli) 
Ondernemerschap kan veel meer zijn dan geld verdienen. Het kan je 
helpen om een experiment tot stand te brengen dat de meerderheid van 
de mensen eerst helemaal niet ziet zitten. 
Er zijn twee koninkrijken, dat van Willem Alexander en het Koninkrijk 
Gods, Er kan veel meer dan je geneigd bent te denken dat er kan. We 
dachten voldoende te hebben aan het koninkrijk van Willem Alexander. 
Maar sinds we gewend zijn geraakt aan de betovering van grote 
organisaties en technieken en ook ervaring krijgen aan verfijnde vormen 
van propaganda en reclame, groeit weer de behoefte aan zingevende 
fantasie. 
Goed zijn voor de natuur is goed zijn voor jezelf en andere mensen. Zelf 
ben je een stukje natuur. Het  is misleidend om de mens tegenover de 
natuur te plaatsen 
De publieke sfeer is opgeslokt door de private en de politieke sfeer. Dat 
is gebeurd in de tijd die wij de tijd van het modernisme noemen. Het idee 
was: niets mag in deze wereld gebeuren zonder dat het is aangestuurd 
door politiek en economie. Alles wordt door geld gedreven, Alles is te 
koop. Over alles moet vergaderd worden. 
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Twee vliegen in één klap 
 

De Vereniging Grote Kerk Beverwijk is bezig met de oplossing van twee 
problemen. Het zichtbare probleem dat het gebouw van de kerk vormt. 
Leegstand van een icoon van de stad. Normaal wordt in het geval van een 
overbodig geworden gebouw zo’n gebouw afgebroken of grondig 
verbouwd. Nieuwbouw is in veel gevallen goedkoper.  Maar voor afbraak 
van een oude kerk krijg je de handen niet op elkaar. Iedereen snapt dat 
je daar niet mee aan kunt komen. Sommige gebouwen uit het verleden 
willen we laten staan, hoe dan ook. 

Het tweede probleem waar de Vereniging voor staat is het probleem dat 
o.a. filosoof René Gude aansnijdt. Het wegkwijnen van de publieke sfeer 
en  het woekeren van de politieke en de economische sfeer. De 
Vereniging probeert het eerste probleem op te lossen door aan het 
tweede probleem te werken. Twee vliegen in één klap dus. Het is de 
jonge filosoof Pascal Moerland die de verbinding met de analyse van de 
samenleving van René Gude legde toen hij kennismaakte met het werk 
van de Vereniging in de Grote Kerk. Dat verhaal staat op het Concilie van 
Lege Kerken voorop. Het is een mogelijkheid voor veel meer kerken in 
ons land om hiermee aan het werk te gaan. Daarom hebben we ook 
andere kerken uitgenodigd. 

In de afgelopen tijd hebben we opnieuw kunnen zien hoe kwetsbaar 
onze samenleving is. We staan aan de top van economisch ontwikkelde 
landen in de wereld en toch is er geen hongersnood voor nodig om de 
samenleving op zijn achterste poten te krijgen. Een besmettelijke ziekte 
is genoeg om de samenleving tot op het bot te verdelen. Dat deed 
Corona toch? En ook zware luchtvervuiling verdeelt de samenleving. Wijk 
aan Zee en Tata zijn daar een heel recent voorbeeld van. Op de 
momenten dat je elkaar eigenlijk heel erg nodig hebt wordt er ruzie 
gemaakt. Maar de plekken om die ruzies op te lossen zijn er niet. Alleen 
de structuren die door politiek en economie worden beheerst, zijn er. En 
die alleen zijn kennelijk onvoldoende. Daardoor wordt onze 
maatschappij ook minder aantrekkelijk en mensen zouden wel weer 
eens kunnen verlangen naar die grote sterke man en vaderfiguur die alles 
oplost. De EU is niet aantrekkelijk genoeg voor veel inwoners in Polen, 
Hongarije, Tsjechië, Slowakije  en Turkije om zich tot onze democratie 
aangetrokken te voelen, hoezeer men er ook amper dertig jaar geleden 
naar verlangde. 
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De Vereniging Grote Kerk is bezig een programma te ontwikkelen waarbij 
het verschil van opvattingen positief wordt benaderd. Wat wil je ook 
anders wanneer je iedereen mondig maakt, jarenlang naar school stuurt 
en in verschillende milieus laat opgroeien. Dan ontstaat er van alles. Elk 
vak heeft zijn eigen aanpak. De meningen lopen uiteen. Welke mening 
heeft het recht om zijn gelijk op te eisen? Meer dan ooit is het van belang 
om die verschillen positief te waarderen en niet af te zeiken. Om daartoe 
in staat te zijn heb je ruimte nodig waar mensen elkaar ontmoeten. 
Zelf heb ik een lange tocht gemaakt door het openbare leven.  Ik ben 
begonnen op globaal terrein. Ik was stafmedewerker op de Sectie 
Internationale Hulpverlening van de Hervormde Kerk. Boeiend werk dat 
me inzichten gaf hoe het er in de wereld aan toegaat. We waren 
betrokken in de Vietnam oorlog, het Midden Oosten, Zuid Afrika, Zuid 
Amerika, Afrikaanse landen. Daarna de Drommedaris, Hotel Café 
Restaurant Sonnevanck, het bondgenootschap van elf Europese dorpen  
‘Cultural Village of Europe’ en daarna de Vereniging de Grote Kerk van 
Beverwijk. Daarnaast heb ik vanaf 1975 tot nu toe veel aandacht besteed 
aan de verdeling van de bevolking in jong en oud en vanaf de tachtiger 
jaren aan de boerenklasse. 

En langzamerhand sprokkelde ik inzichten bij elkaar die ik niet meer kon 
afschudden. Dat noem ik mijn zeven ontdekkingen. Op deze 
ontdekkingen is het programma van de Vereniging grote kerk gebouwd. 
Die staan elders in dit verslag beschreven. De laatste ontdekking, de 
achtste, is de kennismaking met de analyse van René Gude. Deze wordt 
uitvoerig door Pascal Moerland uiteengezet. 

 

Dennis Nolte (links) en Jacky de Vries (rechts) 
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Lege kerken  

als burchten van de publieke sfeer 
 
Het is een eer voor een werkeloze filosoof als ik deze speech te mogen 
houden. Mijn werkeloosheid heeft echter ook wat goeds gebracht: een 
vertrouwdheid met de Vereniging Grote Kerk Beverwijk. De cursussen 
die ik in verband met mijn re-integratietraject volg, vinden namelijk in dit 
gebouw plaats! Ik bleef na een sessie regelmatig plakken om te kletsen, 
en raakte al snel betrokken bij allerlei andere initiatieven die hier 
plaatsvinden. Bert werd binnen korte tijd een mentor voor me. 
Voor Bert en mij is de sociale filosofie zoals beschreven in René Gudes 
agoramodel behulpzaam gebleken bij het uitdenken van een nieuwe rol 
voor lege kerken in de samenleving. De vraag die ik nu ga proberen te 
beantwoorden luidt dan ook: 'Hoe kan de publieke sfeer zoals begrepen 
in het agoramodel een nieuwe rol voor lege kerken voorstellen?'. Ik begin 
met een overzichtje van het sociale leven zoals gevonden in het model, 
en besteed extra veel aandacht aan de theorie van de publieke sfeer. 
Daarna laat ik zien hoe Berts vroegere projecten en die van de Vereniging 
Grote Kerk Beverwijk hier een concrete realisatie van zijn. Tenslotte ga ik 
op het belang van de publieke sfeer in, waarmee ik tegelijkertijd het 
belang van het gebruik van lege kerken als diens burchten probeer aan 
te tonen. Hiermee hoop ik jullie nog meer motivatie te geven voor jullie 
eigen projecten. 
 
Goed, zoals gezegd biedt het agoramodel van oud Denker des Vaderlands 
René Gude een filosofie van het sociale leven. Gude probeerde helder te 
krijgen op welke manieren mensen in groepen samen komen om aan de 
slag te gaan. Reflecterend op zijn eigen sociale leven kwam hij uit op vier 
levenssferen. Een levenssfeer is in zijn model niets anders dan een 
manier om met andere mensen samen te komen rondom een bepaalde 
bezigheid. De vier sferen zijn de privésfeer, de private sfeer, de politieke 
sfeer en de publieke sfeer. 
Waarom hebben mensen in de eerste plaats de neiging elkaar op te 
zoeken en de genoemde vier verschillende groepen te vormen? Omdat 
zo goed als iedereen volgens Gude gedreven wordt door associatielust. 
Iedereen voelt de drang ergens bij te willen horen. Volgens Gude is dat 
zelfs een basisbehoefte. 
Elke levenssfeer heeft zijn eigen kenmerken, zodat de vier genoemde 
sferen wezenlijk van elkaar onderscheiden kunnen worden. 
De privésfeer wordt gekenmerkt door de hechte banden tussen 
vrienden, geliefden en familie. Binnen deze sfeer ken je elkaar het langst 



11 

 

 

 

Pascal Moerland over René Gude 

 
en het best. Het is ook de sfeer waarbinnen intimiteiten zoals samen eten 
en seksualiteit plaatsvinden. De privésfeer is kwetsbaar, omdat mensen 
altijd vrij zijn om zich uit jouw leven te verwijderen. Er bestaat voor deze 
sfeer geen extern drukmiddel om iedereen bij elkaar te houden. 
 
De private sfeer beslaat alle economische activiteiten waaraan je kunt 
deelnemen. Het gaat om onderwerpen als marktwerking, werken, 
presteren, produceren, zaken doen, geld verdienen en weer uitgeven. De 
samenkomsten binnen deze sfeer vinden voornamelijk plaats als klant of 
collega. Via contracten ben je aan elkaar gebonden. 
De grootste sfeer is de politieke, die als politieke eenheid iedere inwoner 
van een stad, provincie of land omvat. Binnen deze sfeer ben je stad- 
provincie of landgenoten van elkaar. De activiteiten zijn besturen en 
bestuurd worden, regels en wetten opstellen en uitvoeren, en stemmen. 
Zo vrij als in de privésfeer of, zoals we zullen zien, in de publieke sfeer zijn 
we binnen de politieke zeker niet, omdat wetten, regels en 
bureaucratische procedures gedrag en projecten afdwingen. 
Als laatste noem ik de publieke sfeer, die voor ons vandaag de meest 
belangrijke is. Binnen de publieke sfeer kom je uit spontaniteit en 
enthousiasme samen om een initiatief te realiseren dat bijdraagt aan het 
gemeenschappelijk belang. Een project in de publieke sfeer begint met 
je een voorstelling maken van iets algemeens dat verbetering behoeft. 
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Vragen die je voorstellingsvermogen aan kunnen slingeren zijn: 'wat is 
een goed leven?' en 'wat is een betere wereld?'. Daarna komt geestdrift 
op en kun je anderen tot deelname inspireren om te proberen de 
beoogde verbetering te realiseren. Onderling is men mede-
enthousiasteling, zo kom je elkaar in de publieke ruimte tegen. De 
publieke sfeer wordt gekenmerkt door vrijheid en spontaniteit, want bij 
de gezamenlijke projecten is economisch gewin irrelevant, en ze worden 
niet begonnen omdat wetten en regels daartoe verplichten. Het meeste 
werk wordt binnen deze sfeer door vrijwilligers verzet. Iedereen kan 
binnen deze sfeer met iedereen samenwerken, je hoeft geen vrienden, 
familie of collega's van elkaar te zijn. 
 

 
 
Wethouder Brigitte van den Berg vertegenwoo9rdigt de Gemeente 

 
 
Elke levenssfeer heeft haar eigen gebouwen. Gude geeft er in zijn 
agoramodel voorbeelden van. Voor de privésfeer is er het huis, de private 
sfeer heeft haar kantoren, bedrijventerreinen en winkels, de politieke 
sfeer het gemeentehuis en de Tweede Kamer, en de publieke sfeer, wel, 
volgens Gude moeten we dan denken aan het buurthuis. Maar ik denk 
dat de levensprojecten van Bert eveneens uitstekende voorbeelden zijn 
van gebouwen die de publieke sfeer mogelijk maken. 
Zo was er cultureel centrum de Drommedaris in Enkhuizen, waar Bert 
van begin jaren '70 tot begin jaren '80 gewerkt heeft. Hij droeg er zorg 
voor dat iedereen er welkom was, en dat het monumentale pand waarin 
het centrum gevestigd was niet gebonden raakte aan een specifieke club. 
Kunstenaars kregen alle ruimte, gemeenschaps-verbeterende plannen 
werden zonder overheidsdwang gerealiseerd. 
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Na de Drommedaris volgde in 1985 hotel en café Sonnevanck in Wijk aan 
Zee. In Sonnevanck draaide alles om het creëren van een fijne, levendige 
plek, waarbij het verkopen van consumpties en slaapplaatsen een 
ondergeschikte rol had. De sociale functie en de vrije ruimte voor 
gemeenschaps-dienende of -verrijkende initiatieven was belangrijker 
dan het verdienen van geld, zodat ook dit gebouw precies in de publieke, 
en dus niet de private, sfeer past. 
Zo werd er 15 jaar lang muziek gemaakt, creatieve acties gevoerd, 
protestacties voorbereid en sociale banden gesmeed. 
Nu maak ik even een sprongetje in de tijd naar het jaar 2014, toen Bert 
begon met het project hier, in dit prachtige gebouw. Ik ken de Vereniging 
Grote Kerk Beverwijk pas sinds afgelopen zomer, maar dit keer uit eigen 
beleving, als mede-enthousiasteling. Wat mij opvalt, is dat ook hier 
iedereen welkom is en uit vrijheid en spontaniteit met elkaar 
samenwerkt. Dat gebeurt dus wederom zonder de overheid steeds om 
toestemming te vragen en zonder dat wetten of regels daartoe 
verplichten. Er worden voortdurend concerten en tentoonstellingen 
georganiseerd. Er is ruimte voor allerlei spirituele tradities en ook de 
wijsbegeerte vindt hier een plaats met de maandelijkse Rode Draad-
sessies. Het gebouw is beschikbaar voor iedereen die een idee heeft om 
de gemeenschap een beetje beter te maken. Je kan hier enthousiaste 
vrijwilligers vinden die je daarbij zullen helpen. Er wordt zeker geld 
omgezet, maar winst maken is niet het oogmerk. De Grote Kerk 
Beverwijk is  getransformeerd van Godshuis naar Gemeenschapshuis. De 
Vereniging in dit gebouw is daarom volgens mij een concrete realisatie 
van de theorie van de publieke sfeer. 
 
Om het belang van de publieke sfeer en daarmee van de Vereniging hier 
in dit gebouw aan te duiden, grijp ik weer terug naar het agoramodel. 
Het gelijknamige boekje bevat Gudes duiding van onze tijdsgeest, een 
tijdsdiagnose zo je wil. Wat is er volgens hem namelijk aan de hand? 
Onze tijd wordt gekenmerkt door de overheersing van individualisme, de 
private sfeer en de politieke sfeer. In de private sfeer staat economisch 
gewin centraal, terwijl individualisme betekent dat iedereen in hoge 
mate zijn eigen gang gaat. Dit leidt tot losstaande, van elkaar vervreemde 
mensen met een monomane focus op onderlinge concurrentie en 
economisch presteren. De politieke sfeer heeft zich ondertussen veel van 
de spontane initiatieven uit de publieke sfeer toegeëigend. Op die 
manier volgt het gemeenschappelijk belang uit wetten en regels, maar 
dat kan nu juist niet, dan gaat haar wezen verloren. Volgens Gude staat 
de publieke sfeer dus onder grote druk van zowel de private sfeer als de 
politieke sfeer. De publieke sfeer dreigt ondergesneeuwd te raken door 
de steeds verder oprukkende private en politieke. 
Nu zou u zich kunnen afvragen, waarom het erg is als een van de vier 
levenssferen langzaam uit ons bestaan verdwijnt. Ook hier geeft Gude 
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een antwoord op, en hiervoor moet ik even uitwijken naar zijn 
zingevingstheorie, oftewel, zijn visie op wat ons leven zinvol maakt. 
Volgens de filosoof heeft een mens vier vermogens, die onze essentie 
uitmaken: het kunnen ervaren van lust- en onlustgevoelens, wilskracht, 
het verstand en zintuiglijke waarneming. Elk van de vermogens wordt 
geprikkeld en benut in een van de levenssferen, die daarmee 
correspondeert. 
Volgens Gude hebben we dus de leefwereld van onze cultuur 
opgetrokken op basis van de vier vermogens, die ons allen aangeboren 
zijn. 
 
Lust en onlustgevoelens worden geprikkeld en benut in de privésfeer, 
onze wilskracht leven we uit in de private sfeer, het verstand idealiter in 
de politiek, en zintuiglijke waarneming in de publieke sfeer. 
Een zinvol leven heb je als je alle vier de vermogens prikkelt en gebruikt 
in de sociale leefwereld, de cultuur als geheel. Het is de inzet van onze 
hele essentie die volgens Gude leidt tot een gelukkig leven dat in balans 
is. Maar, zoals we zagen leven we in een tijd die overheerst wordt door 
de private en politieke sferen. Dat leidt tot een gebrek aan 
zinsbelevenissen, omdat we op deze manier alleen onze wilskracht en 
ons verstand prikkelen en gebruiken. Het onbenut en passief laten van 
ons vermogen tot zintuiglijke waarneming omdat de publieke sfeer aan 
het verdwijnen is, laat een heel domein van het bestaan liggen, en maakt 
ons leven minder zinvol en minder gelukkig. 
Lege kerken kunnen een nieuwe rol krijgen als burchten van de publieke 
sfeer, die sterk genoeg zijn de oprukkende private en politieke sferen 
buiten de deur te houden. De Vereniging Grote Kerk Beverwijk, de 
vrijwilligers en alle andere betrokkenen hebben in dit gebouw laten zien 
dat het kan. Dankzij de prikkeling en het benutten van ons vermogen tot 
zintuiglijke waarneming en verbeeldingskracht die hier mogelijk is, raken 
we als gemeenschap meer in balans en worden we gelukkiger. 
 
Samenvattend heb ik verteld dat er vier levenssferen zijn, privé, privaat, 
politiek en publiek, en dat de private en politieke sferen de publieke 
steeds verder terugdringen. Bert is met zijn levensprojecten altijd tegen 
deze trend ingegaan door juist publieke ruimten te creëren. De 
Vereniging Grote Kerk Beverwijk is hierop geen uitzondering. Het 
gebouw is een burcht van de publieke sfeer geworden. Dat is belangrijk, 
want de publieke sfeer nodigt ons uit een deel van onze essentie te 
prikkelen en te benutten, een deel dat nergens anders aangesproken 
wordt. Hierdoor raken we meer in balans, beleven we meer zin en 
worden we gelukkiger. 
Ik hoop dat ik jullie met de uitleg van het agoramodel en de toepassing 
ervan op de Grote Kerk Beverwijk een beetje heb kunnen motiveren en 
inspireren. Bedankt voor jullie aandacht! 
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De kerktoren 
 

Het beeldmerk van Wijk aan Zee Cultureel Dorp van Europa wordt 
gevormd door de kerktorens van beide kerken. De nieuwe banier van de 
gemeente Beverwijk wordt gesierd door de Wijkertoren en de koepel van 
de Agatha. Dat is geen toeval. Kerken en kerktorens zijn vanouds de 
blikvangers van dorpen en steden. Ze verwijzen naar centrale plaatsen 
van ontmoeting en gemeenschap. Als de kerk uit het stads- of 
dorpsbeeld verdwijnt, wordt een elementair orgaan weggenomen. “Aan 
de eredienst onttrokken” is het kille oordeel dat wordt uitgesproken over 
menig kerkgebouw. Het klinkt als “de stekker eruit” bij een patiënt die 
geen kans op leven meer heeft. Welke zuurstof of transfusie zou nog 
kunnen werken? 

De eerste boost voor bedreigde kerkgebouwen is het erkennen van de 
maatschappelijke ontmoetingsfunctie. Een kerk is niet alleen een huis 
van gebed of sacrament. De gewijde plaats wordt niet ontheiligt als die 
ook een brede sociale functie vervult. “Ontmoeting” is het trefwoord. 
Ontmoeting met de Heer én met de naaste. De betekenis daarvan werd 
ons in de Coronatijd extra duidelijk. Een kerk die open staat, letterlijk en 
figuurlijk. Een multifunctionele kerk. Als die injectie geen perspectief 
biedt en weinig anders rest dan afbraak of verkoop, blijft er de 
verantwoordelijkheid voor herbestemming van gebouw en grond. Niet 
het rinkelende kasregister mag daarbij leidend zijn. Kerkelijk bezit 
dienstbaar maken aan de gemeenschap is de opdracht. De kerk kan zich 
een nieuwe plaats in het hart van een dorp of wijk verwerven door te 
ijveren voor sociale huisvesting. Er is woningnood, starters en senioren 
komen moeilijk aan een passend huis. Een nieuwe plek van ontmoeting 
maken. Binding bevorderen in een tijd waarin ook in kerkelijk verband 
het individualisme de overhand krijgt. De kruidenier, de kroegbaas, de 
bankier ze verdwijnen uit het straatbeeld. Gaat de kerk er achteraan? De 
kerktoren steekt nu nog als een waarschuwende vinger boven onze 
daken uit. 

Jan de Wildt reageren? kolitrain@ziggo.nl 

 

 

mailto:kolitrain@ziggo.nl
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Agoramodel van René Gude 

Het was geen voornemen in maart 2022, maar de eerste cursus over het 
Agoramodel van René Gude gegeven door filosoof Pascal Moerland mag 
wel gezien worden als een stap verder met. De cursus geeft veel inzicht 
in de samenleving en brengt als vanzelfsprekend discussie op gang, over  
de rol van familie en kerk, politiek, economie en het publieke leven en de 
kunst. De cursus zal herhaald worden. Belangstellenden kunnen zich 
melden 
bij grotekerkbeverwijk@gmail.com 

De dagvoorzitter Dennis Nolten heeft vier voornemens ingeblikt: 

1. Vrijwilligers zoeken 

2. Binnen een half jaar een openhuis in Muiden 

realiseren. 

3. Hugo van Veen biedt aan een 17e eeuws concert te 

geven 

4. Binnen 5 maanden een muziekproject uitvoeren 
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Het Programma van de Vereniging 
 

De analyse die ik van de kerk door de eeuwen heen had gemaakt was de 
volgende. De kerk was oorspronkelijk een plek voor de hele lokale 
gemeenschap. Pas later werden de gemeenschappen door schisma’s 
opgedeeld en had elke groep zijn eigen kerkgebouw en gebruiken.  Maar 
in alle kerken kwamen mensen bijeen, er werd gevierd, leven en dood en 
alle andere familiegebeurtenissen. Er werd veel muziek gemaakt, een 
kerk had een begeleidingsinstrument en een toetsenist en er werd aan 
inspiratie gedaan. De geestelijkheid - een aparte stand naast de adel, de 
soldaat en de ambachtsman - had de taak om de gelovigen bewoners te 
begeleiden in de beantwoording van lastige levensvragen. De 
ambachtslieden en de kunstenaars maakten de kerken tot de mooiste 
gebouwen van de gemeenschap. 

De Vereniging wil uit de  mensen samenbrengen, maar dan wel weer alle 
geledingen van Beverwijk. Het woord ‘doelgroepen’ is verbannen. 
Verschillen van inzichten zijn daarbij welkom. Onder het hoofdje 
‘Hersenspinsels’ is er een programma op de zondag3 ontwikkeld dat aan 
achtergrondthema’s is gewijd. Daarbij komen allerlei onderwerpen uit de 
filosofie en literatuur aan de orde. Ook filmdocumenten passen in die 
opzet. Jaarlijks organiseert de Vereniging een Coornhertlezing. 

Muziek maken is een essentieel onderdeel van het programma. Muziek 
verbindt als geen andere discipline. Beeldende kunstenaars krijgen de 
gelegenheid om hun werk te laten zien en om deel te nemen aan allerlei 
projecten zoals het maken van tentoonstellingen over maatschappelijke 
thema’s. Tentoonstellingen die tot nu toe gemaakt werden waren over 
het thema ‘groei’, over 500 jaar reformatie, over de oorlogen in de 20e 
eeuw waar Europa bij betrokken was, over D Day en over 100 jaar 
Tsjechoslowakije. 25 jaar na de Berlijnse muur werd uitgebreid gevierd. 
In de lijdensweek is er sinds enkele jaren een herdenking van de in het 
jaar daaraan voorafgaand overleden beroemde muzikanten. Met een 
Oekraïens -Russisch koor hebben Beverwijkse muzikanten samen muziek 
gemaakt. 

Naast het programma dat de Vereniging maakt staat de deur wijd open 
voor andere mensen/organisaties die van de kerk gebruikmaken. Zo 
heeft de Wijker kookclub gekookt voor de ouderen van de stad, het 
Sociaal Team van de gemeente gebruikt het als een plaats waar 
Sinterklaas de cadeautjes bewaart die hij uitdeelt aan de minder 
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bedeelden. Een rechtenstudent gaf er vorm aan een theaterproject, 
families organiseren er een begrafenis of familiefeest. 

 

 

Dagvoorzitter Dennis Nolte (links) en Jacky de Vries (rechts) 

 

Over de Waalse kerk                           

en de kerk aan de Amstel 
 

Jennie is bedrijfsleider, directeur en noemt zichzelf ook een soort koster. 
Ze runt de Waalse kerk in een BV. Vorm. Waar onder andere 
floormanagers, bedrijfsleiders etc. voor werken. Het is een bv omdat je 
dan geen bestuur of iets dergelijks hoeft te hebben. Ze is op zoek naar 
een manier waarop ze zich kunnen onderscheiden ten opzichte van 
andere kerken en dit is haar centrale vraag. 

John wil een deel van zijn kerktijd maatschappelijk en commercieel 
invullen. Ook hij voelt wel de concurrentie in zijn nek hijgen. De vraag is 
dus ook hoe je de gemeenschap meer in staat stelt om in een kerk zijn 
eigen dingen te laten organiseren. Want nu gaat er nog veel geld vanuit 
de kerk in, maar dit moet op termijn natuurlijk een zichzelf bedruipende 
organisatie worden.  
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De Waalse kerk moet, om dit te bereiken, wel keuzes maken om zich te 
kunnen onderscheiden. Als je concerten gaat organiseren (aanbod 
gericht werkt) moet je concurreren met andere podia. Als je een 
gemeenschappelijke functie invult concurreer je met andere plekken in 
de wijk die zo een functie invullen. Dan werk je meer vraaggericht. En die 
balans dient gezocht te worden. 

Om meer mensen te betrekken is het is belangrijk om van dit gebouw 
een vrije sfeer te creëren waarin mensen voelen dat ze er met ideeën 
terecht kunnen en waar expressie een groot goed is. De gastheer moet 
hier een bescheiden rol bij aannemen. Om zo de bezoekers, de 
gemeenschap, in staat te stellen om met elkaar samen te werken die 
verbinding aan te gaan. Bijvoorbeeld door samen muziek te maken, maar 
bijvoorbeeld ook door samen te lunchen.                 

Concreet komt hieruit dat bij wijze van pilot drie dagen per week een 
lunch word georganiseerd. Gekeken gaat worden hoe je hier zoveel 
mogelijk de lokale bevolking kunt betrekken. Want samen koken en zo 
een activiteit organiseren en uitvoeren heeft ook al zijn verbindende 
krachten. 

Hoe krijg je binnen de katholieke kerk de traditie los van het gebouw. 
Want de bisschop en het bestuur kan het moeilijk loslaten want de kerk 
is ingewijd als katholiek gebouw. Dit is een heel anders onderwerp en 
wellicht een idee voor een volgend concilie. 

 
 
Grote Kerk Beverwijk 
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Rondetafelgesprek                          

over de kerken van Beverwijk 

Dat wil zeggen:  geef de gemeenschap, die een onvermijdelijke 

functieverandering van het kerkgebouw moet meemaken, de kans om 

vanuit het bestaande gebruik de verandering te regisseren en te 

begeleiden. De functieverandering van een kerkgebouw is immers ook 

een mentaal proces dat acceptatie en draagvlak vraagt. Als de regie op 

het proces buiten de oorspronkelijke gebruikers gaat, geeft dat 

aanleiding tot negatieve reactie. 

Ik voelde aan de tafel wel de behoefte om de filosofie van de Grote Kerk 

te zetten naast de concrete situatie van de kerkgebouwen in Beverwijk 

en Wijk aan Zee, waarvoor ook een gemeentelijke visie in de maak is. 

De eerste gedachte is dan: Beverwijk heeft veel kerkgebouwen, die ter 

discussie staan. De idee dat invulling moet plaatsvinden naar het 

publieke domein is niet altijd mogelijk, we “vissen met elkaar in dezelfde 

vijver”  

We moeten lessen trekken uit processen, die al hebben plaatsgevonden: 

De Grote Kerk: de terugkeer van PKN naar de kerk is een positieve factor 

voor het vervolg van de ontwikkeling. 

De Goede Raad: een voorbeeld van een proces waarbij de oorspron-

kelijke eigenaar en de geloofsgemeenschap de greep op verdere 

bestemming volledig zijn kwijt geraakt. Het laatste waakvlammetje van 

een mogelijke terugkeer van de geloofsgemeenschap naar dit gebouw 

lijkt een illusie 

De Doopsgezinde kerk aan het Meerplein: is uitvoerig als voorbeeld 

besproken. We zien dat een kerkgebouw, dat heel veel positieve kanten 

heeft (omvang, locatie, parkeren, goede nevenruimten) zorg heeft voor 

de toekomst, omdat het ontbreekt aan vrijwilligers, die nieuwe functies 

van het gebouw kunnen ondersteunen: vergader/repetitieruimte, 

rustpunt in het winkelgebied, inlooplocatie… Steun kan gezocht worden 

in de groeiende woonfunctie in het stadscentrum, bij de nieuwe 

bewoners zijn wellicht geïnteresseerden te vinden, die willen 

meewerken en denken aan nieuwe functies voor de kerk. De 

Doopsgezinde gemeente is zelf te laat tot het bewustzijn gekomen dat 

het een andere kant op moet. 
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…….Muiden 

De Agathakerk: langzaam  begint het besef te groeien dat ook deze kerk 

niet aan sluiting zal kunnen ontkomen. Het denken gaat nog over een 

termijn van tien jaar, maar dat is optimistisch. In de gemeenschap van 

Agatha is wel draagvlak te krijgen voor een open functioneren van het 

kerkgebouw. Ze hebben daar al enige ervaring mee met concerten,, open 

kerk en de jaarlijkse kerststal. De vorm van het gebouw leent zich voor 

“overdekt plein in het hart van de stad”. Een creatieve en gedurfde 

inbreng van derden is nodig. 

De Vredevorstkerk:  de ligging van het gebouw is ideaal voor woning-

bouw, maar het huidige gebruik is al aardig multifunctioneel met de zalen 

die in het complex aanwezig zijn. De projectontwikkelaars zullen wel in 

de rij staan. Onduidelijk wie hier verantwoordelijkheid kan dragen voor 

een proces van functieverandering. Gaat dit dezelfde kant op als  destijds 

De Opgang aan de Florastraat (werd flatgebouw)? 

Aandacht lijkt ook nodig voor de kleinere kerkgebouwen in de 

woonwijken. Het gebouw van het Leger des Heils is een goed voorbeeld 

van functies voor het Leger gecombineerd met functies voor de wijk en 

de stad: kledingwinkel, maaltijden, naaiatelier etc.   

De ontmoetingsruimte van de Regina Caeli aan het Hilbersplein: waarom 

groeit hier niet het idee van een functie in een wijk waar veel problemen 

zijn met de huizen?  Functie voor ouderen is gedeeltelijk ingevuld, maar 

de gemeenschap is klein en heeft niet al te veel kracht meer. Misschien 

is het nog niet te laat. 



22 

 

Wijk aan Zee Dorpskerk:  wordt al regelmatig multifunctioneel gebruikt, 

profiteert nu nog van gelovigen, die uit de functieverandering van 

Beverwijkse PKN overstappen naar Wijk aan Zee. Staan wel open voor 

andere gebruiksvormen van het gebouw. 

Sint Odulphus:  de beheerscommissie is bezig met plannen voor radicale 
functieverandering. De bouwkundige kwaliteit van het gebouw is 
dermate slecht, dat alleen sloop perspectief biedt. Er zijn aanzetten voor 
een plan van sociale woningbouw (starters/senioren) met daarin een 
ontmoetingsruimte voor de sterk geslonken geloofsgemeenschap. Er is 
een traject uitgezet waarin dit plan met zoveel mogelijk participatie uit 
het dorp vorm moet krijgen. Onderliggende gedachte: de kerk verdwijnt, 
maar we geven de dorpsgemeenschap iets terug waar behoefte aan is. 
Cruciale vraag is: hoe houdt de bestaande gemeenschap enige grip op 
het proces, omdat hier ook het bisdom een vinger in de pap heeft.  (zie 
hierover ook een recent geschreven column) 

 

Rondetafelgesprek                           

over de kerk als publieke ruimte voor iedereen 
 
Over de publieke ruimte. 
Hoe krijg je die menselijke ontmoetingsfunctie die de kerk had op een 
seculiere manier onder de mensen. Kan je zomaar in de kerk horeca 
uitbaten zoals in Sonnevanck gebeurde? Je moet los organiseren zodat 
er ontmoeting en verbinding ontstaat. Er moet een goede gastheer zijn. 
Het moet een veilige plek zijn waar je ook alleen heen gaat, ook een 
vrouw. 
 
Over de publieke sfeer in Vathorst in Amersfoort 
In Vathorst zijn zorg en andere publieke diensten nauw met elkaar 
verweven. Er is b.v. een kapper, een medische  kinderdagverblijf en 
horeca. Binnen de zorg (het hart van vathorst) ontstaan veel goede 
vormen van samenwerkingen tussen publieke ruimtes en de zorg. Maar 
ook bv een kapper en medisch kinderdagverblijf en horeca die bij de 
zorginstelling actief zijn hebben een publieke (inclusieve) instelling. 
Samenwerking en een gedeelde visie hebben (je moet er in geloven) is 
hierbij het belangrijkste. Dan trek je ook mensen aan die bij elkaar een 
compleet pakket aan diensten kunnen leveren. Je hebt wel altijd iemand 
aan het hoofd nodig die de samenwerking scherp houdt en voor 
verbindingen zorgt. Waarnaar geluisterd wordt en die de buurt er 
constant bij blijft betrekken. In het voorbeeld van Het Hart van Vathorst’ 
lopen privé, privaat en publieke sferen door elkaar.. 
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Waarom doe je dat? 
Als je publieke activiteiten gericht op ontmoeting organiseert hoor je 
altijd “waarom doe je dat?”  Je moet het blijven uitleggen. Dit geeft wel 
aan hoe ver mensen van de publieke ruimte af staan. 
 
Concurrentie? 
Er is ook binnen diverse kerken onderlinge strijd (als voorbeeld werd hier 
Harderwijk gegeven) en dit staat soms de sociaal maatschappelijk functie 
wat in de weg. Dit is  zonde, want de kerk mist zo de kracht om de 
gemeenschap effectiever aan zich te binden. En om ook mensen aan te 
spreken die wat verder weg staan van de religie. 
 
Multifunctioneel 
Een goede publieke ruimte moet multifunctioneel zijn. Je moet het niet 
verpesten met bv kantoren erin te maken of andere dingen erin te gaan 
doen die geen inspiratie brengen. Er moet ruimte zijn voor creativiteit, 
contemplatie, je moet er kunnen zitten zonder een cent op zak te hebben. 
 
Experimenten 
Experimenten zijn nodig. Een goede publieke plek die kent ook 
mislukkingen. In de uitwerking van zo’n plek hoort ook dat er 
experimenten gedaan worden. En die lukken niet allemaal evengoed. 
“Het zaad beland soms op vruchtbare grond, maar soms ook tussen de 
keien”. 
 
Over meerwaarde 
Over de meer’waarde’ van het gebouw als kerk. Hoe ga je om met de 
spagaat tussen de functie van de kerk als een plaats voor eerbetoon aan 
God (mis, kerkdienst) en andere activiteiten? Hoe ga je om met mensen 
die samen een geloofsgemeenschap vormen en de hele gemeenschap? 
 
Kerk en armoede en eenzaamheid 
Het is heel belangrijk om zaken als armoede en eenzaamheid te 
bestrijden en lege kerken zouden hier een sleutelrol in kunnen vervullen. 
De kerk als organisatie is hierin in gebreke gebleven in het verleden. Puur 
omdat ze alleen “ hun eigen soort”  wilden helpen en niet voor iedereen 
toegankelijk waren. Ze hebben zich verloren in regels en structuren en 
zijn deels verantwoordelijk voor de huidige sociaal maatschappelijke 
problemen. 
 
Plekken voor bijeenkomsten 
Mensen hebben altijd al plekken gecreëerd waar ze bij elkaar komen. Dat 
gebeurde al vóór het christendom, Heiloo is ooit begonnen als heilige 
open plek in het bos. En op de plaats van de grote kerk stond vroeger ook 
al een kerk, en daarvoor waarschijnlijk ook al. Het zit diep in de mensen 
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om  samen te komen, verhalen te delen, te zingen en van gedachten te 
wisselen. 
 

 
 
Ondernemerschap 
Voor Bert is ondernemerschap heel natuurlijk. Maar je moet wel letten 
op de omvang. Het moet kleinschalig blijven want anders wordt het een 
onderneming met een hiërarchie en heb je structuren nodig en dan krijg 
je te maken met meer negatieve aspecten van het ondernemerschap. 
Hij heeft geen businessmodel en dergelijke. Je moet gewoon niet meer 
geld uitgeven dan je hebt, dan kom je er altijd wel uit, volgens Bert. Als 
je roeit met de riemen die je hebt kan je al een heel eind komen. 
 

 
 
Ronde tafelgesprekken  
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Het schilderij van Tjarko van der Pol ‘het Mensdom’ waar de Dom in Keulen model voor heeft gestaan. De 

kerk is opgebouwd uit duizenden menselijke figuren.   
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De Mensenkerk 

 

Ruim een jaar na het Concilie van Lege Kerken zijn de Vereniging Grote 
Kerk Beverwijk en de Protestantse Gemeente Beverwijk tot 
overeenstemming gekomen. De Protestantse Gemeente geeft het 
gebouw aan de stad Beverwijk. Het gebouw wordt overgedragen aan een 
Stichting die het gebouw beheert en ervoor moet zorgen dat het gebouw 
er over 200 jaar nog staat. De statuten voor die Stichting zijn klaar maar 
nog niet bij een notaris gepasseerd. 
 
De Vereniging Grote Kerk kan verder op de weg die zij in 2014 is 
ingeslagen. De deur van de kerk openhouden voor iedereen die de kerk 
wil en kan gebruiken. Om te bevorderen dat de kerk er voor de hele 
Beverwijkse Gemeenschap zal zijn, heeft de Vereniging een 
Wijkertorenraad in het leven geroepen. Deze raad ziet er op toe dat dit 
ook echt gebeurt en heeft de blik op de hele gemeenschap gericht.  
Een van de betrokkenen bij de Vereniging is ook lid van het bestuur van 
de Beheersstichting.  
 
De Vereniging noemt de kerk ‘Mensenkerk’, gebaseerd op het schilderij 
van de Beverwijkse schilder Tjarko van der Pol  ‘het Mensdom’ dat in de 
kerk hangt. In de toekomst is het mogelijk dat ook de Protestantse 
Gemeente weer gebruik zal willen maken van het kerkgebouw.  
 
De Vereniging zal financieel bijdragen aan de Stichting om het gebouw in 
stand te houden. De Vereniging doet een dringend beroep op alle 
Beverwijkers om jaarlijks een bedrag over te maken aan de Vereniging. 
Dan zal het gebouw door velen gedragen worden en een echt centrum 
in Beverwijk worden, een kloppend hart. Alleen zo worden Wijkertoren 
en Grote kerk een gebouw van en voor iedereen. 
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Voortzetting Concilie 
 
Het was de bedoeling dat de parochie van het Levend Water in Weesp 
het concilie voort zou zetten. Het lukte echter niet om daar voldoende 
deelnemers voor te vinden. Welk vervolg het Concilie zal krijgen is nog 
niet duidelijk. De Mensenkerk in Beverwijk is ondertussen begonnen met 
een cursus over het Agoramodel van René Gude. Die cursus kan als een 
vervolg gezien worden.. Info bij grotekerkbeverwijk@gmail.com 
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Die cursus zal herhaald worden  

 

Ruud Jansen terug van het orgel 


